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KLAUSIMYNĄ PASKIRTAJAM KOMISIJOS NARIUI 

Paolo GENTILONI 

Paskirtasis Komisijos narys, atsakingas už ekonomiką 

 

1. Bendroji kompetencija, ryžtas dirbti Europos labui ir asmeninis nepriklausomumas 

Kuriuos savo asmeninės kvalifikacijos ir patirties aspektus išskirtumėte kaip itin 

tinkamus tapti Komisijos nariu ir dirbti dėl Europos bendrojo intereso, ypač srityje, už 

kurią būtumėte atsakingas? Kas Jus motyvuoja? Kaip ketinate prisidėti rengiant 

Komisijos strateginę darbotvarkę? Kaip ketinate įgyvendinti lyčių aspekto integravimo 

politiką ir lyčių aspektu grindžiamą požiūrį įtraukti į visas Jūsų atsakomybei 

priskirtinas politikos sritis? 

Kaip galėtumėte Europos Parlamentą įtikinti, kad esate nepriklausomas? Kaip ketinate 

užtikrinti, kad Jūsų ankstesnė, dabartinė ar būsima veikla netaps priežastimi abejoti dėl 

to, ar tinkamai atliekate savo pareigas Komisijoje? 

 

Nuo pat jaunystės esu prisiekęs europietis. Gimiau tuo metu, kai Europos šalys mezgė naujus 

santykius tam, kad mūsų žemyno nebeniokotų karai, ne kartą jį siaubę per visą mūsų istoriją. 

Buvau vaikas, kai mano gimtajame mieste pasirašyta Europos ekonominę bendriją įsteigianti 

sutartis. Roma liko mano namais, o Europos projektas visuomet formavo mano politinį 

sąmoningumą.  

 

Viešoji tarnyba mane motyvuoja nuo tada, kai pradėjau studijuoti politinius mokslus. Daugelį 

metų dirbau apie politiką rašančiu žurnalistu, taigi man gerai suprantama, kaip svarbu tiesa ir 

skaidrumas. Nuo žurnalistikos perėjau prie politikos: buvau Romos miesto tarybos narys, 

paskui 18 metų – Italijos Parlamento narys, ėjau politines ryšių ministro, užsienio reikalų 

ministro ir ministro pirmininko pareigas. Einant šias pareigas dažnai tekdavo lankytis 

Briuselyje ir tai dar labiau sutvirtino mano tikėjimą, kad mūsų šalys klestės, tik jeigu to 

sieksime kartu. 2017 m. kovo mėn., eidamas ministro pirmininko pareigas, turėjau garbės 

rengti Romos sutarčių šešiasdešimtosios sukakties minėjimą. Europos valstybių ir vyriausybių 

vadovų ir ES institucijų susitarimas buvo labai svarbus laimėjimas. 

  

Eidamas užsienio reikalų ministro pareigas įgijau gilesnį supratimą apie tai, kaip tarptautiniai 

santykiai veikia šalies klestėjimą. Intensyviai dirbau nustatant bendrąsias pozicijas dėl svarbių 

Europos Sąjungos klausimų, pavyzdžiui, dėl Jungtinės Karalystės išstojimo iš Europos 

Sąjungos. Italijai pirmininkaujant Didžiajam septynetui ypač daug bendravau su panašiai 

mąstančiomis šalimis ir visomis Didžiojo septyneto narėmis, kad būtų sudarytos sąlygos 

sutarimui dėl pagrindinių geopolitinių ir ekonominių pasaulinių uždavinių. 

 

Išrinktoji Pirmininkė pabrėžė, kad geopolitiniai klausimai bus labai svarbūs kitai Komisijai, ir 

šiandienos pasaulyje jie ypač aktualūs kalbant apie ekonomikos ir apmokestinimo reikalus. 
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Mūsų žemyne stebime kylantį nepasitenkinimą dėl galimybių pasiskirstymo ir vyriausybių 

nesugebėjimo užtikrinti sąžiningo visų žmonių ir įmonių indėlio. Judaus kapitalo ir pajamų 

tarptautinimas yra realybė ir su jo padariniais jokia vyriausybė viena pati negali susitvarkyti. 

Jeigu mano kandidatūra bus patvirtinta, sieksiu, kad apmokestinimas būtų sąžiningas ir 

veiksmingas, ir vadovausiuosi poreikiu užtikrinti, kad toliau skatintume socialinę rinkos 

ekonomiką – mūsų gerovės pagrindą.  

  

Kitą kadenciją laukia dar vienas labai svarbus prioritetinis uždavinys – turime imtis efektyvių 

veiksmų dėl kritiškos klimato padėties. Šis klausimas neapsiriboja valstybių sienomis. Ir 

būtent jo esu įsipareigojęs imtis, nes jis man aktualus dar nuo tada, kai prieš 35 metus dirbau 

žurnalo „La Nuova Ecologia“ („Naujoji ekologija“) redaktoriumi. Sprendžiant šį klausimą 

reikės imtis veiksmų daugelyje sričių, o ekonomikos ir mokesčių politika atliks esminį 

vaidmenį skiriant finansavimą ir įgyvendinant iniciatyvas, kad mūsų planeta vėl taptų sveika. 

  

Labai svarbi man pavestos atsakomybės dalis susijusi su ekonomine priežiūra. Integracinis 

augimas ir aplinkos tvarumas neatskiriami. Per krizę vykdydamas parlamento nario 

įgaliojimus supratau, kaip svarbu sunkmečiu išsaugoti viešųjų finansų tvarumą ir kartu 

sugebėti teikti ekonominę paramą. Per savo kadenciją įsipareigosiu įgyvendinti politikos 

darbotvarkę, kuria bus remiamas augimas ir rasta tinkama pusiausvyra: užtikrinamas ilgalaikis 

tvarumas, o visos trumpalaikės problemos sprendžiamos pasinaudojant sutartose ES 

taisyklėse numatytu lankstumu. Bendradarbiausiu su Europos Parlamentu rengiant pasiūlymą 

dėl Europos nedarbo draudimo išmokų perdraudimo sistemos, kad europinė parama tiems, 

kuriems jos reikia, būtų teikiama tada, kai jos reikia. Dirbsiu, kad įgyvendinant programą 

„InvestEU“ ir Tvarios Europos investicijų planą būtų teikiamos investicijos, kurių labai reikia 

mūsų bendriems tikslams, visų pirma susijusiems su klimato neutralumu ir skaitmenine 

transformacija, pasiekti. 

  

Mano įsipareigojimas siekti lyčių lygybės yra mano įsipareigojimo puoselėti liberalizmą ir 

demokratiją dalis. Džiaugiuosi, kad Komisijos narių kolegijoje užtikrinta lyčių pusiausvyra, ir 

manau, kad svarbu rodyti pavyzdį. Įsipareigoju ją pasiekti ir savo kabinete. Taip jis taps 

stipresnis ir galės geriau atsižvelgti į visų europiečių, kad ir kur jie būtų, poreikius ir 

prioritetus. 

  

Dirbdamas išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen vadovaujamoje Komisijoje būsiu 

nepriklausomas nuo išorės įtakos ir vadovausiuosi kolegialumo principu. Dirbsiu kaip 

europietis, tačiau su ta pačia aistra ir atsidavimu, kaip dirbau Italijai ir Romai. Įsipareigoju 

laikytis Sutartyje nustatytų etikos reikalavimų raidės ir dvasios ir tai darysiu visiškai skaidriai.   

 

 

2. Įsipareigojimų vykdymas ir bendradarbiavimas su Europos Parlamentu  

 

Kaip įvertintumėte savo vaidmenį Komisijos narių kolegijoje? Kaip apibrėžtumėte savo 

atsakomybę ir atskaitomybę Parlamentui už savo ir Jums pavaldžių padalinių 

veiksmus? Kokius konkrečius įsipareigojimus esate pasirengęs prisiimti, kad būtų 

siekiama didesnio skaidrumo, geresnio bendradarbiavimo ir veiksmingo Parlamento 

pozicijų bei raginimų imtis teisėkūros iniciatyvos įgyvendinimo? Kalbant apie 

planuojamas iniciatyvas ir šiuo metu vykstančias procedūras, ar esate pasirengęs teikti 

Parlamentui informaciją tokiomis pat sąlygomis, kaip ir Tarybai? 
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Atskaitomybė ir parlamentinė kontrolė yra demokratijos, taigi ir mūsų bendrų Europos 

vertybių pagrindas. Beveik du dešimtmečius buvau renkamas atstovas, taip pat nacionaliniam 

parlamentui atskaitingas ministras ir ministras pirmininkas, todėl patyriau, kokia yra abiejų 

valdžios šakų demokratinė atskaitomybė. Kad atgautume piliečių pasitikėjimą Europos 

Sąjunga, labai svarbu užtikrinti skaidrumą ir glaudų Europos Parlamento dalyvavimą. Jeigu 

būsiu patvirtintas eiti už ekonomiką atsakingo Komisijos nario pareigas, glaudžiai 

bendradarbiausiu su Europos Parlamentu ir jo nariais visais politikos formavimo ir politinio 

dialogo etapais. Šio tikslo sieksiu visapusiškai laikydamasis 2010 m. Pagrindų susitarimo dėl 

Europos Parlamento ir Europos Komisijos santykių ir 2016 m. Tarpinstitucinio susitarimo dėl 

geresnės teisėkūros nuostatų.  

 

Kaip buvęs parlamento narys ir žurnalistas tikiu, kad geras valdymas ir legitimumas 

grindžiami skaidrumu, atvirumu, pasitikėjimu ir nuolatiniu dialogu. Į šiuos principus 

visapusiškai atsižvelgiama Išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen politinėse gairėse ir 

įgaliojimų raštuose, juose pabrėžiamas ir ketinimas stiprinti ypatingus Europos Parlamento ir 

Komisijos santykius. Visiškai remiu jos įsipareigojimą labiau įtraukti Europos Parlamentą 

sprendžiant ekonomikos valdymo klausimus todėl, be kitų dalykų, atvyksiu į Europos 

Parlamentą prieš kiekvieną pagrindinį Europos semestro proceso etapą. Taip pat palankiai 

vertinu ir remiu išrinktosios Pirmininkės įsipareigojimą, Parlamentui balsų dauguma priėmus 

rezoliucijas, atsakyti teisėkūros procedūra priimamu aktu, visapusiškai laikantis 

proporcingumo, subsidiarumo ir geresnės teisėkūros principų.  

 

Jeigu mano kandidatūra bus patvirtinta, eidamas Komisijos nario pareigas Parlamentą ir 

Tarybą traktuosiu kaip lygiaverčius teisės aktų leidėjus ir užtikrinsiu, kad tokio požiūrio būtų 

laikomasi ir dalijantis informacija mano atsakomybės srityse. Tai ne tik teisinis reikalavimas, 

bet ir būtinybė Komisijos nariui, kuris, kaip Kolegijos narys, yra atskaitingas tiesiogiai 

išrinktiems Europos Parlamento nariams. Asmeniškai manau, kad tai yra tvirtai demokratija 

tikinčio, prisiekusio europiečio prerogatyva. Reguliariai dalyvausiu trišalėse diskusijose ir 

plenariniuose bei komitetų posėdžiuose, kad sužinočiau Europos Parlamento nuomonę ir 

atsižvelgčiau į išreikštą susirūpinimą, taip pat užtikrinsiu reguliarų informacijos teikimą 

komitetų pirmininkams ir tiesioginį ryšių palaikymą su komitetų nariais. Kaip buvęs 

žurnalistas tikiu, kad piliečiai privalo būti informuoti apie Europos politiką ir diskusijas ir šią 

užduotį geriausiai gali padėti atlikti Parlamento nariai. Taip pat užtikrinsiu, kad Europos 

Parlamentas būtų reguliariai informuojamas mano atsakomybės sričiai tenkančiais klausimais, 

visų pirma prieš svarbius įvykius ir pagrindiniais tarptautinių derybų etapais. 

 

Išrinktoji Komisijos Pirmininkė U. von der Leyen pritaria Europos Parlamento teisei inicijuoti 

teisės aktus. Ji įsipareigojo užtikrinti, kad, Parlamentui jį sudarančių narių balsų dauguma 

priėmus rezoliucijas, jos vadovaujama Komisija, visapusiškai laikydamasi proporcingumo, 

subsidiarumo ir geresnės teisėkūros principų, pateiktų teisėkūros procedūra priimamo akto 

pasiūlymą. Visiškai pritariu šiam tikslui. 

Prisidėdamas prie būsimos Kolegijos įsipareigojimo siekti glaudesnės partnerystės su Europos 

Parlamentu, kiekviename rezoliucijos svarstymo etape dirbsiu išvien su Parlamentu pagal 

SESV 225 straipsnį. Įsipareigoju glaudžiai bendradarbiauti su atitinkamais Parlamento 

komitetais ir aktyviai dalyvauti rengiant rezoliucijas pagal SESV 225 straipsnį. Esu tvirtai 

įsitikinęs, kad tai pagerins dialogą, stiprins pasitikėjimą ir padės bendradarbiauti siekiant 

bendro tikslo.  
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Jeigu mano kandidatūra bus patvirtinta, prisiimsiu visą politinę atsakomybę už mano 

kompetencijos sričiai priklausančią veiklą. Europos Komisija yra nepaprastai svarbi 

institucija, sutarčių ir Europos Sąjungos kūrėjų paveldo sergėtoja, ir man būtų didelė garbė 

joje dirbti. Kaip būsimasis Komisijos narys, aktyviai ginsiu ir skatinsiu Europos bendruosius 

interesus ir dirbdamas visuomet vadovausiuosi kolegialumo principu. Glaudžiai 

bendradarbiausiu su paskirtuoju Vykdomuoju pirmininko pavaduotoju Valdžiu Dombrovskiu 

ir su kitais Komisijos narių kolegijos nariais, kad būtų įgyvendinti išrinktosios Pirmininkės 

Ursulos von der Leyen paskelbti šeši prioritetai ir visų pirma prisidedama prie integracinio ir 

tvaraus Europos augimo ir ekonominės ir pinigų sąjungos stiprinimo kartu stiprinant Europos, 

kaip pasaulinės lyderės, vaidmenį. Tik Komisijos narių kolegijai ir ES institucijoms kartu 

bendradarbiaujant ir siekiant bendro tikslo galėsime patenkinti teisėtus europiečių 

reikalavimus užtikrinti klestėjimą, stabilumą ir apsaugą. 

 

 

3.  Ką manote apie Stabilumo ir augimo pakto taikymą? Ką ketinate daryti atsižvelgiant 

į būsimą ES fiskalinės sistemos peržiūrą, visų pirma procikliško poveikio, investicijų, 

makroekonominio disbalanso ir taisyklių supaprastinimo klausimais?  

 

Stabilumo ir augimo pakto tikslas – užtikrinti, kad valstybės narės koordinuotų fiskalinę 

politiką ir užtikrintų patikimus viešuosius finansus – esminius veiksnius, padedančius skatinti 

augimą ir išlaikyti stabilumą. Paktu siekiama užkirsti kelią perviršiniam deficitui ir prireikus jį 

panaikinti, o skolą palaikyti tvaraus lygio. Nedarant poveikio šiam tvarumo tikslui, Stabilumo 

ir augimo paktu taip pat numatyta sudaryti sąlygas užtikrinti fiskaline politika grindžiamą 

makroekonominį stabilizavimą. Valstybių narių ekonominės sąlygos, skolos santykio su BVP 

rodikliai, taip pat nacionaliniu mastu pasirinktas tinkamas skolos mažinimo tempas yra 

skirtingi, todėl suderinti tvarumo ir stabilumo tikslus yra sunku. Todėl taip pat sunku pasiekti 

susitarimą dėl atsakomybės už tinkamą koregavimo planą. Jeigu būsiu patvirtintas eiti už 

ekonomiką atsakingo Komisijos nario pareigas, atsižvelgdamas į išrinktosios Pirmininkės U. 

von der Leyen politines gaires sieksiu, kad Komisija Stabilumo ir augimo paktą taikytų 

visapusiškai pasinaudodama taisyklėse leidžiamu lankstumu. Dabartinėmis itin žemų 

palūkanų normų sąlygomis tai padės mums nusistatyti labiau augimui palankią fiskalinės 

politikos kryptį euro zonoje, drauge išsaugant fiskalinę atsakomybę. Be to, investicijos ir 

struktūrinės reformos didina potencialų augimą, todėl jos yra vienas iš pagrindinių skolos 

tvarumo veiksnių. Kaip teigiama įgaliojimų rašte, mano užduotis yra užtikrinti, kad 

ekonominė politika skatintų tvarų augimą ir suteiktų europiečiams reikiamą apsaugą bei 

stabilumą. 

 

Žinau, kad 2011 m. Stabilumo ir augimo pakto reforma įvestos reguliarios fiskalinių taisyklių 

peržiūros. Todėl Komisija iki metų pabaigos turi paskelbti ES fiskalinės sistemos įvertinimą. 

Europos fiskalinė valdyba jau prisidėjo vertingu indėliu į šį procesą. Atliekant peržiūrą bus 

apžvelgti Stabilumo ir augimo pakto taikymo rezultatai ir įvertinta iki šiol įgyta patirtis taikant 

taisykles. Ją atliekant taip pat bus nustatyti orientyrai ateičiai. Paskiau vyksiančios 

konsultacijos su valstybėmis narėmis ir suinteresuotaisiais subjektais suteiks galimybę 

pasikeisti nuomonėmis ir suderinti skirtingas pozicijas, kad būtų atkurtas pasitikėjimas. 

Eidamas ministro pirmininko pareigas dar geriau supratau, kad galimybė pasiekti bendrą 

sutarimą labai priklauso nuo pasitikėjimo, prisiimtų įsipareigojimų laikymosi ir sunkaus darbo 

siekiant bendrų tikslų. Iš tiesų, atsakomybė už taisyklių taikymą ir veiksmingas jų vykdymo 

užtikrinimas artimiausiais metais bus labai svarbūs. Peržiūra suteiks reikiamą pagrindą 

įvertinti, ar taisykles būtina atnaujinti. Ji taip pat suteiks progą įvertinti kitus vadinamojo šešių 

dokumentų rinkinio elementus, visų pirma makroekonominio disbalanso procedūrą, kuria 
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remiantis stebimi ekonominiai pokyčiai, kurie iki finansų krizės nebuvo koordinuojami, 

pavyzdžiui, išorės disbalansas, konkurencingumas, būsto rinkos ar sparčiai auganti privačiojo 

sektoriaus skola. Makroekonominio disbalanso procedūra sudarė sąlygas išplėsti priežiūros 

taikymo sritį, taigi mums ją reikės taikyti taip, kad būtų panaikintas dabartinis išorės 

disbalansas. 

 

 

4. Kokių veiksmų reikėtų imtis reformuojant Europos semestrą? Kaip užtikrinsite 

rezultatus didinant demokratinę atskaitomybę? Ką manote apie socialinių ir 

aplinkosauginių kriterijų įtraukimą? 

 

Nuo pat 2011 m., kai buvo pradėtas vykdyti, Europos semestras nuolat kinta. Šiandien jis 

aprėpia daugelį socialinės ir ekonominės politikos aspektų. Nenuostabu, kad vis daugiau 

dėmesio skiriama socialiniams klausimams: beveik pusė konkrečioms šalims skirtų 

rekomendacijų susijusios su užimtumo, švietimo, sveikatos priežiūros ir socialinės politikos 

sričių klausimais. Vis dėlto, kaip pabrėžė išrinktoji Pirmininkė, per Europos semestrą 

rekomenduojant ekonominės politikos priemones vienodai dėmesio turėtų būti skiriama 

socialinėms teisėms, pastangoms užtikrinti neutralų poveikį klimatui Europoje ir 

konkurencingai ekonomikai. Europos socialinių teisių ramstis buvo svarbus laimėjimas ir 

aiškus įsipareigojimas kurti Europos socialinę rinkos ekonomiką. Kitos kadencijos Komisija 

yra įsipareigojusi pateikti veiksmų planą, kaip visiškai įgyvendinti Europos socialinių teisių 

ramstį. Didžiuojuosi, kad man pavesta vadovauti darbui rengiant Europos nedarbo draudimo 

išmokų perdraudimo sistemą. Noriu, kad Europos semestras remtų šias pagrindines 

iniciatyvas ir padėtų valstybėms narėms skatinti didesnę konvergenciją ir daryti pažangą 

siekiant socialinio teisingumo ir gerovės, be kitų dalykų, daugiau dėmesio skiriant 

rekomenduojamų politikos priemonių pasiskirstymo poveikiui. Prisidėsiu prie išrinktosios 

Pirmininkės įsipareigojimo Europos semestrą perorientuoti į priemonę, į kurią būtų įtraukti 

Jungtinių Tautų darnaus vystymosi tikslai. 

  

Europiečiai labai aiškiai pasisako, kokie svarbūs klimato ir aplinkos klausimai. Nuo pat savo 

politinės karjeros pradžios aplinkos klausimai man taip pat yra labai svarbūs. Esu tvirtai 

įsitikinęs, kad jų aktualumas visai ekonomikai turėtų būti geriau pripažįstamas koordinuojant 

ekonominę ir socialinę politiką. Turėtų būti siekiama bendro tikslo – užtikrinti glaudžią 

politinę Europos semestro ir skirtingų Jungtinių Tautų darnaus vystymosi tikslų aspektų 

atitiktį drauge orientuojantis į makroekonomikai svarbius pagrindinius ekonominės politikos 

uždavinius. Įsipareigoju pirmuosius žingsnius šia linkme žengti jau per kitą Europos semestro 

ciklą.  

  

Iš tiesų Europos semestras vertingas tuo, kad leidžia koordinuoti mūsų politiką bendrais 

rūpimais klausimais, susijusiais su tvaraus ekonominio klestėjimo užtikrinimu, ir sudaro 

sąlygas visoms valstybėms narėms spręsti pačias aktualiausias jų problemas.  Privalome 

įsiklausyti ir veikti atsižvelgdami į Europos interesus. Privalome įsiklausyti į mūsų 

visuomenės, socialinių partnerių ir, svarbiausia, dabartinės kartos jaunų europiečių balsą, 

todėl svarbu, kad veiktume vieningai. Kad iš tikrųjų pagerintume padėtį, labai svarbu plėtoti 

tikrą politinį dialogą, bent jau tada, kai reformos sudėtingos ir reikia laiko jas įgyvendinti. 

Prisiėmus atsakomybę įgyvendinti per Europos semestrą pateiktas politikos rekomendacijas 

užtikrinamas jų ilgalaikis poveikis vietoje. Esu įsitikinęs, kad daugiau dėmesio turėtume skirti 

pačių valstybių narių ekonominių reformų strategijoms ir įsipareigojimams. Dėsiu pastangas, 

kad būtų stiprinamas dialogas su valstybėmis narėmis jų politikos klausimais: būtų rengiama 

daugiau techninių ir politinių vizitų valstybėse narėse ir Komisija pateiktų konkretų valstybių 
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narių reformų planų įvertinimą. Jeigu mano kandidatūra bus patvirtinta, ketinu rodyti pavyzdį 

ir iki įpusėjant mano kadencijai apsilankyti visose valstybėse narėse, kad su vyriausybių, 

nacionalinių parlamentų ir su atitinkamų suinteresuotųjų subjektų, visų pirma socialinių 

partnerių ir pilietinės visuomenės atstovais aptarčiau pagrindinius ekonominius ir socialinius 

uždavinius.  

  

Taip pat ketinu toliau plėtoti glaudžius Komisijos ir Europos Parlamento partnerystės ryšius 

ekonomikos valdymo klausimais. Komisija jau dabar atidžiai išklauso Parlamento nuomones, 

ypač tas, kurios išreiškiamos kas dvejus metus teikiamose pranešimuose apie Europos 

semestrą. Esu įsitikinęs, kad jūsų balsas gali būti stipresnis ir kad Europos semestras yra puiki 

galimybė mums glaudžiau bendradarbiauti. Jeigu būsiu patvirtintas eiti Komisijos nario 

pareigas, atvyksiu į Europos Parlamentą prieš kiekvieną pagrindinį Europos semestro proceso 

etapą, kad su jumis aptarčiau pagrindinius iššūkius, kaip mes juos suprantame ir ką reikia 

padaryti norint juos įveikti. Taip pat tvirtai tikiu, kad turime toliau plėtoti dabartines piliečių ir 

suinteresuotųjų subjektų informavimo pastangas. Europos Parlamento nariai, kaip tiesiogiai 

renkami atstovai, turėtų būti mūsų bendrų pastangų tiesiogiai klausytis nacionalinių 

parlamentų ir piliečių nuomonių priešakyje. Europos Parlamento bendrai rengiami metiniai 

Europos Parlamento savaitės renginiai, į kuriuos atvyksta visos ES parlamentų nariai, yra 

vertingas indėlis ir aš esu pasirengęs tęsti ir suintensyvinti mūsų bendrus informacijos mainus.  

 

 

5. Kokių veiksmų ketinate imtis dėl Sutarties dėl stabilumo, koordinavimo ir 

valdysenos? 

 

2017 m. gruodžio mėn. Komisija pasiūlė direktyvą, kuria siekiama į ES teisinę sistemą 

įtraukti esmines Sutarties dėl stabilumo, koordinavimo ir valdysenos nuostatas, atsižvelgiant į 

Stabilumo ir augimo pakte įtvirtintą ir 2015 m. sausio mėn. Komisijos nustatytą deramą 

lankstumo principą. Pasiūlymo, kuriuo į Sąjungos teisę įtraukiami pagrindiniai Sutarties 

elementai siekiant paremti patikimas nacionalinio lygmens fiskalines sistemas ir kuris visiškai 

atitinka galiojančias taisykles, paskirtis – sudaryti sutarties šalims sąlygas įgyvendinti savo 

įsipareigojimus šioje srityje. Tačiau Parlamentas dar nepateikė savo nuomonės dėl pasiūlymo, 

o Tarybos parama nepakankama. Iki metų pabaigos atliksimas ES fiskalinės sistemos 

įvertinimas bus proga apžvelgti pažangą šioje srityje. Europos Parlamentas atlieka svarbų 

vaidmenį užtikrinant fiskalinių taisyklių ir demokratinės atskaitomybės įgyvendinimo 

skaidrumą.  

 

 

6. Ar galėtumėte nurodyti savo ES mokesčių srities darbotvarkės prioritetus ir veiksmų 

gaires? Kaip eidamas Komisijos nario pareigas skatintumėte modernesnę, paprastesnę 

ir sąžiningesnę mokesčių sistemą, visų pirma atsižvelgiant į vykdomą tarptautinę 

mokesčių reformą, kuriai vadovauja Didysis dvidešimtukas (įskaitant diskusijas dėl 

minimalaus efektyviojo pelno mokesčio tarifo ir būtinybės nutraukti žalingą mokesčių 

praktiką), ekonomikos skaitmeninimą ir ES klimato kaitos darbotvarkę? Ar ketinate, 

prireikus, pasinaudoti SESV 116 straipsnyje nustatyta procedūra, pagal kurią galima 

pakeisti vienbalsiškumo reikalavimą mokesčių srityje? 

 

Ateinančiais metais ES mokesčių srities darbotvarkę lems šiuo metu mums kylantys iššūkiai. 

Pirma, į išrinktosios Pirmininkės U. von der Leyen pasiūlytą plačių užmojų aplinkos ir 

klimato politikos darbotvarkę reikės įtraukti ryžtingas mokesčių politikos priemones. Antra, 

toliau bus labai svarbu ES ir tarptautiniu lygiu kovoti su mokestiniu sukčiavimu, mokesčių 
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slėpimu ir vengimu, kad valstybės narės ir toliau galėtų gauti pajamų ir vykdyti savo 

ekonominę ir socialinę politiką. Trečia, technologiniai pokyčiai ir globalizacija leidžia naudoti 

naujus verslo modelius, todėl akivaizdu, kad tarptautinę pelno mokesčio sistemą reikia 

pertvarkyti. Be to, mokesčių politika yra svarbi priemonė konkurencingumui ES remti ir 

investicijoms, augimui ir verslumui jos bendrojoje rinkoje skatinti. Kad būtų galima išnaudoti 

visą bendrosios rinkos potencialą, įmonėms ir piliečiams turėtų būti sudarytos lengvesnės 

sąlygos veikti tarpvalstybiniu mastu. Jeigu būsiu patvirtintas eiti Komisijos nario pareigas, šie 

klausimai bus pagrindiniai mano kitų penkerių metų darbotvarkėje tiek ES lygiu, tiek 

koordinuojant nacionalinę mokesčių politiką, ir į juos atsižvelgsiu nustatydamas savo 

prioritetus. Pastaraisiais metais Europos Parlamentas labai prisidėjo įgyvendinant mokesčių 

darbotvarkę. Tikiuosi tokios pat paramos, kad būtų išlaikytas pagreitis ir kartu darytume dar 

didesnę pažangą. 

  

Apmokestinimas gali turėti tiesioginį poveikį siekiant Europos žaliojo kurso tikslų. Todėl 

bendradarbiaudamas su paskirtuoju vykdomuoju Komisijos pirmininko pavaduotoju, 

atsakingu už Europos žaliąjį kursą, sieksiu užtikrinti kad mūsų mokesčių sistema tinkamai 

skatintų gamintojus, naudotojus ir vartotojus keisti elgesį, užtikrintų vienodas sąlygas ir 

padėtų suteikti kompensaciją šio perėjimo paveiktoms pažeidžiamoms grupėms. Vienas iš 

pagrindinių tikslų – modernizuoti 2003 m. Energijos mokesčių direktyvą. Neseniai atliktas 

vertinimas parodė, kad direktyva yra pasenusi ir nebeatitinka dabartinių poreikių. Visų pirma 

ji atsiliko nuo daugelio ES ir tarptautinio lygmens pokyčių energijos vartojimo efektyvumo ir 

klimato kaitos srityje. Energijos mokesčių direktyvos modernizavimo užmojų mastas smarkiai 

priklauso nuo to, kaip bus išplėsta apyvartinių taršos leidimų prekybos sistema.  Be to, turime 

užtikrinti, kad prie neutralaus poveikio klimatui Europos Sąjungos būtų pereinama teisingu ir 

socialiniu požiūriu tinkamu būdu. Platesnio užmojo ES apyvartinių taršos leidimų prekybos 

sistema, kad iki 2050 m. būtų užtikrintas neutralus poveikis klimatui, turėtų būti derinama su 

priemonėmis, kuriomis užkertamas kelias anglies dioksido nutekėjimui ir išsaugomas 

Sąjungos konkurencinis pranašumas. Negalime leisti, kad sąlygos būtų iškraipytos. Tai galėtų 

sukelti ekonominį ir socialinį priešiškumą ir neleisti mums pasiekti kovos su klimato kaita 

tikslų. Todėl išrinktoji Pirmininkė pasiūlė įvesti pasienio anglies dioksido mokestį. Jis turės 

būti nuodugniai parengtas, kad atsiliekantiems klimato politikos srityje būtų daromas politinis 

spaudimas imtis veiksmų, kad būtų užtikrinta, kad ES įmonės galėtų konkuruoti vienodomis 

sąlygomis, ir kad mokestis visiškai atitiktų Pasaulio prekybos organizacijos taisykles.  

 

Tam, kad viešieji finansai būtų patikimi ir būtų lėšų viešosioms gėrybėms, pavyzdžiui, 

kokybiškam švietimui ir sveikatos priežiūrai, labai svarbu kovoti su mokestiniu sukčiavimu, 

mokesčių slėpimu ir vengimu. Per pastaruosius kelerius metus padaryta didelė pažanga 

didinant mokesčių skaidrumą, vykdant administracinį bendradarbiavimą ir kovojant su 

mokesčių vengimu. Tačiau reikia nuveikti daugiau ir šios darbotvarkės įgyvendinimas bus 

vienas iš mano prioritetų. Noriu, kad tiems mokesčių mokėtojams, kurie laikosi taisyklių, 

gyventi būtų paprasčiau, o tuos, kurie taisyklių nesilaiko, reikia bausti. Mano strategija bus 

paremta trimis ramsčiais: i) tikrumo dėl mokesčių didinimu ir taisyklių laikymosi 

palengvinimu; ii) kova su sukčiavimu ir mokesčių slėpimu, iii) ES mokesčių valdymo 

sistemos pritaikymu, visų pirma stiprinant bendradarbiavimą tarp valstybių narių. Be to, toliau 

dirbsiu, kad būtų sukurta bendrajai rinkai pritaikyta nuo sukčiavimo apsaugota galutinė 

pridėtinės vertės mokesčio sistema. Kova su mokestiniu sukčiavimu, mokesčių slėpimu ir 

vengimu neturėtų apsiriboti Europos Sąjunga. Turėtume parengti griežtesnes kovos su 

žalingomis mokesčių sistemomis visame pasaulyje priemones. Kalbant apie tai, rengiant 

bendrą mokesčių tikslais nebendradarbiaujančių jurisdikciją turinčių subjektų ES sąrašą 

padaryta precedento neturinti pažanga. ES dabar palaiko tiesioginį dialogą mokesčių 
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klausimais su mūsų pagrindiniais partneriais. Mūsų partneriai žengė svarbius žingsnius, kad 

nutrauktų žalingą mokesčių praktiką ir pagerintų bendradarbiavimą mokesčių srityje. Tikiu, 

kad tai yra sritis, kurioje padėtį dar galima pagerinti, visų pirma pasiekti susitarimą dėl 

prasmingų koordinuotų apsaugos priemonių mokesčių srityje, taikomų į sąrašą įtrauktoms 

šalims, ir padidinti proceso skaidrumą. 

 

Tarptautinė pelno mokesčio sistema neatitinka šiuolaikinės ekonomikos realijų. Ji yra 

pernelyg sudėtinga ir neužtikrina, kad pelnas būtų apmokestinamas ten, kur yra gaunamas. 

Iššūkių esama ne tik skaitmeniniame sektoriuje, tačiau skaitmeninės ekonomikos 

apmokestinimo srityje jie itin akivaizdūs ir aktualūs. Kartu su paskirtąja vykdomąja 

Komisijos pirmininko pavaduotoja, atsakinga už prie skaitmeninio amžiaus prisitaikiusią 

Europą, užtikrinsiu, kad Komisija ir apskritai ES vadovautų tarptautinėms pastangoms 

susitarti Didžiajame dvidešimtuke ir Ekonominio bendradarbiavimo plėtros organizacijoje dėl 

požiūrio į skaitmeninės ekonomikos apmokestinimą. Siekiant pažangos bus labai svarbūs 

artimiausi mėnesiai. Jeigu veiksmingas pasaulinis susitarimas bus pasiektas, reikės užtikrinti 

koordinuotą įgyvendinimą ES, kad būtų sumažintos reikalavimų laikymosi išlaidos ir 

padidintas tikrumas dėl mokesčių įmonėms. Jeigu iki 2020 m. pabaigos veiksmingo 

susitarimo pasiekta nebus, ES turėtų imtis veiksmų viena. Mums reikės sprendimo ES 

lygmeniu, kuris padėtų išspręsti skaitmeninėje ekonomikoje kylančius iššūkius, duotų naudos 

ES ir leistų valstybėms narėms pasiekti susitarimą. Taip pat esu pasiryžęs užtikrinti pažangą 

Europos Sąjungoje didinant mokesčių sistemos palankumą verslui ir siekiant, kad ja būtų 

geriau remiamas augimas, investicijos ir inovacijos. ES mokesčių sistema turi būti 

paprastesnė, aiškesnė ir ją turi būti lengviau naudoti. Todėl, mano nuomone, darbas kuriant 

bendrą pelno mokesčio bazę bus labai svarbus šioje darbotvarkėje, kuria siekiama, kad mūsų 

mokesčių sistemos taptų paprastesnės, aiškesnės ir lengviau naudojamos. 

 

Esu įsitikinęs, kad tam kad įveiktume visus šiuos iššūkius, kaip išreikšta mano įgaliojimų 

rašte, turėtume visapusiškai pasinaudoti Sutarčių nuostatomis, pagal kurias leidžiama 

pasiūlymus dėl mokesčių priimti pagal bendro sprendimo procedūrą ir dėl jų nuspręsti 

kvalifikuota balsų dauguma. Apmokestinimas yra viena iš paskutinių ES politikos sričių, 

kurioje sprendimai priimami tik vienbalsiai. Pastaruoju metu nauji ES ir pasaulyje kylantys 

iššūkiai išryškino vienbalsio sprendimo mokesčių srityje ir mūsų gebėjimo greitai reaguoti 

ribotumą. Šiandienos skaitmeniniame pasaulyje ir pasaulinėje ekonomikoje ES reikia sugebėti 

savo mokesčių politiką prie kintančių poreikių pritaikyti greičiau ir efektyviau. Be to, pagal 

dabartines taisykles Europos Parlamentas atlieka tik patariamąjį vaidmenį. Jeigu taikant 

įprastą teisėkūros procedūrą Parlamentas atliktų tikrą sprendimų priėmėjo vaidmenį, 

sprendimai apmokestinimo srityje būtų priimami veiksmingiau.  Palaipsniui ir tikslingai 

perėjus prie sprendimų priėmimo kvalifikuota balsų dauguma ir taikant įprastą teisėkūros 

procedūrą ES apmokestinimo srities politikos formavimas taptų lankstesnis ir 

demokratiškesnis. Atsižvelgiant į tai, Sutarties dėl Europos Sąjungos veikimo 116 straipsnyje 

numatyta alternatyvi galimybė naudoti balsavimą kvalifikuota balsų dauguma. Šis 

mechanizmas gali būti pradėtas taikyti nustačius, kad dėl nacionalinių taisyklių skirtumų yra 

iškraipoma konkurencija vidaus rinkoje. Esu pasirengęs ateityje visapusiškai pasinaudoti šia 

nuostata, jeigu bus įvykdytos teisinės sąlygos.  
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7. Kokių konkrečių veiksmų imtumėtės siekdamas pagerinti ekonominės ir pinigų 

sąjungos (EPS) veikimą? Ką ketinate daryti dėl Europos bedarbio pašalpų perdraudimo 

sistemos sukūrimo? 

 

Euras, mūsų bendra valiuta, yra mūsų vienybės simbolis. Pastaraisiais metais pavyko 

valstybių narių ir visos euro zonos ekonomiką vėl nukreipti stabilaus ir tvaraus augimo keliu. 

Tačiau ekonomika lėtėja, o rizika didėja. Sparti pažanga baigiant kurti ekonominę ir pinigų 

sąjungą yra politinio atsako esminė dalis. Ji taip pat padės panaikinti tebevyraujančius 

socialinės sanglaudos ir ekonominių rezultatų skirtumus Europos Sąjungoje. Privalome 

išmokti pastarųjų metų pamokas: nepaisant laimėjimų, tol, kol nebaigsime kurti ekonominės ir 

pinigų sąjungos, galime nepasiekti optimalių makroekonominių rezultatų. Vykdydama 

daugiau reformų, euro zona galėtų užsitikrinti stipresnį, tvaresnį ir labiau integracinį augimą ir 

geriau apsisaugoti nuo ekonomikos nuosmukio. Tai rodo, kaip svarbu toliau stiprinti 

ekonominę ir pinigų sąjungą, ir tai, atsižvelgiant į pasaulinei ekonomikai kylančią riziką, taip 

pat padėtų sustiprinti rinkos pasitikėjimą. Tai yra taip pat svarbu siekiant sustiprinti euro 

vaidmenį pasaulyje ir Europos vaidmenį pasaulinio valdymo srityje. Mums reikia toliau 

skatini pertvarkyti mūsų bendrą valdymo sistemą ir tuo pačiu vykdyti plačių užmojų Tvarios 

Europos investicijų planą, taip pat pradėti įgyvendinti būsimą programą „InvestEu“. Turime 

būti pasirengę mūsų laikmečio iššūkiams. 

 

Savo politinėse gairėse išrinktoji Pirmininkė U. von der Leyen pabrėžė, kad per ateinančius 

penkerius metus pirmenybė bus teikiama ekonominės ir pinigų sąjungos stiprinimui. 

Trumpuoju laikotarpiu tai reiškia, kad 2019 m. birželio mėn. Euro zonos aukščiausiojo lygio 

susitikime sutartomis priemonėmis turime pasiekti konkrečių rezultatų. Jos apima euro zonos 

konvergencijai ir konkurencingumui skirtą biudžeto priemonę, kuria būtų remiamos valstybių 

narių struktūrinės reformos ir investicijos, ir Bendro pertvarkymo fondo finansinio stabilumo 

stiprinimo priemonę. 

 

Be šių priemonių, mums reikės tolesnių kolektyvinių pastangų siekiant pasistūmėti 

sustiprinant ekonominę ir pinigų sąjungą. Pagrindinis prioritetas – daryti pažangą kuriant 

finansinę sąjungą: baigti kurti bankų sąjungą ir imtis tolesnių priemonių kuriant kapitalo rinkų 

sąjungą. Tvirta, integruota ir atspari kapitalo rinka yra geriausias pagrindas pradėti bendrą 

valiutą plačiau naudoti tarptautiniu mastu, o baigus kurti ekonominę ir pinigų sąjungą padidės 

jos patikimumas. 

 

Išrinktoji Pirmininkė paskelbė apie savo ketinimą pateikti pasiūlymą dėl Europos nedarbo 

draudimo išmokų perdraudimo sistemos. Ši sistema padidintų socialinę sanglaudą, nes 

užtikrintų, kad visos ES piliečiai būtų apsaugoti darbo netekimo atveju. Ji padėtų valstybėms 

narėms greičiau sušvelninti ekonominių sukrėtimų poveikį ir išvengti neigiamo šalutinio 

poveikio. Labai svarbu, kad kuriant sistemą būtų atsižvelgta į tam tikrus ekonominius ir 

politinius suvaržymus. Visų pirma jos struktūra turėtų užtikrinti, kad: i) nebūtų nuolatinių 

perkėlimų tarp valstybių narių; ii) parama būtų teikiama laiku ir tik didelių sukrėtimų atveju; 

iii) sistema neskatintų valstybių narių nevykdyti patikimos fiskalinės politikos ir 

neįgyvendinti reikiamų struktūrinių reformų. Atsižvelgiant į šiuos apribojimus, Europos 

nedarbo draudimo išmokų perdraudimo sistema vis tiek yra pagrindinis ekonominės ir pinigų 

sąjungos struktūros elementas. 


